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Sognepræst Bjarke Møller Sørensen 
Stiftsrådsmedlem Jens Carl Frederik Pedersen 
Stiftsrådsmedlem Erling Vingborg 
Stiftsrådsmedlem Arne Bach 
Domprovst Thomas Frank 
Provst Ole Rasmussen 
Projektkoordinator Jonatan Haslund-Gjerrild, Grøn Kirke (deltog via TEAMS) 
Kommunikationskoordinator Henrik Helms 
Stiftskontorchef Bodil Abildgaard 
Lektor Anders Bonde, Aalborg Universitet 
Energirådgiver Carsten Vejborg, Energitjenesten 
 
 
 
 
 
 
REFERAT fra møde i Arbejdsgruppen for grøn omstilling / bæredygtighed / klimaplan for 
Viborg Stift 

 
Onsdag den 21. april 2021 kl. 16.00 

 
 
Mødet blev holdt i Bispegården i Viborg, Domkirkestræde 1, Viborg 
 
I mødet deltog: 
 

 Biskop Henrik Stubkjær 

 Stiftsrådsmedlem Jens Carl Frederik Pedersen 

 Stiftsrådsmedlem Arne Bach 

 Domprovst Thomas Frank 

 Provst Ole Rasmussen 

 Provst Anders Bonde, Aalborg Universitet 

 Energirådgiver Carsten Vejborg, Energitjenesten 

 Projektkoordinator Jonatan Haslund-Gjerrild, Grøn Kirke (deltog via TEAMS) 

 Kommunikationskoordinator Henrik Helms 

 Stiftskontorchef Bodil Abildgaard 
 
Afbud fra: 

 Sognepræst Bjarke Møller Sørensen 

 Stiftsrådsmedlem Erling Vingborg 
 
Thomas Frank og Ole Rasmussen deltog ikke 
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Punkt  DAGSORDEN REFERAT 
 

1.  Godkendelse af dagsorden 
 

Godkendt 

2.  Referat fra sidste møde, den 10. februar 
2021 
Vedlægges som bilag 
 

Godkendt 

3.  a) Input fra FUV vedr. klimarapport 
fra Favrskov Provsti 
Klimarapporten vedlægges som 
bilag 
 

Anders Bonde redegjorde for processen og 
betydningen af ejerskab. Kirken skal have 
et CO 2 barometer. Adfærd skal kunne 
følges i barometeret og i regnskab og 
budgetter.  
Det rykker ude hos den enkelte 
medarbejder.  
Klimainitiativ er brobygger til det 
omliggende samfund.  
 

 a) Input fra energirådgiver Carsten 
Vejborg, Energitjenesten 

 

Carsten Vejborg orienterede om hvad har 
kommer fra og gennemgik mulige gevinster.  
Nedslag i rapporten blev gennemgået.    
 

 b) Input fra provst Anders Bonde 
 

En grøn medarbejder kan være nødvendig i 
provstiet.  
 
Rapporten fra Faurskov er meget konkret 
og på menighedsrådsniveau, hvilken 
danner grundlag for samtalen, 
dagsordenen, transparensen og ejerskab.  
 
Der er enighed om blandt deltagerne at der 
arbejdes videre mod noget a la Faurskov 
provsti-modellen. 
 
Henrik Stubkjær snakker videre med 
Carsten Vejborg om evt. pris evt. en 
fællespris for hele stiftet.  
 

4.  Input fra Grøn Kirke v/projektkoordinator 
Jonatan Haslund-Gjerrild 
 

  

 a) Status på eventuelt kursus i 
Viborg for gravere vedr. Grøn 
Kirke; henvendelse af 22. februar 
2021. 
Viborg Kirkegård har sagt OK til 
at deltage.   
  

b) Er der udviklet en ny checkliste, 
rettet mod kirkegårde? 
 

a) Kursus i efteråret – nok september. 
Jonatan går videre hermed. Thomas 
Frank er kontaktperson. 
Henrik Helms er klar med at 
orientere om kurset bredt. Et 
webinar efterfølgende kan 
overvejes.  

 
b) Tjekliste for en mere grøn kirkegård. 

Carsten Vejborg har været med i 
udviklingen af listen. Tanken er at 



c) Har Stiftet i samarbejde med 
provsterne fundet en relevant 
kirkegård, og er der skabt kontakt 
til graverne?  
 

 

der skal arbejdes med tjeklisten på 
kirkegården. Den er til inspiration 
Der er ikke en konkret CO2 
beregning på for den enkelte 
kirkegård.  
Checkliste er vedlagt som bilag til 
dette referat. 

  

5.  Status på ansøgning til Kirkeministeren 
om et møde omkring Viborg Stift som 
”Fri-stift” på klimaområdet. 
 

Intet nyt 

6.  Orientering om udviklingen på landsplan 
og lokalt 
 

 

7.  Skal det indstilles til Stiftsrådet, at 
lånepolitikken ændres i forhold til grønne 
investeringer?  
Forslag: 
 

Ok 

 a) Den årlige ydelse på lånet 
fastsættes efter aftale med 
provstiudvalget og kan 
fastsættes, så ydelsen evt. svarer 
til den årlige besparelse, som det 
pågældende projekt forventes at 
medføre. 

 

 

 b) Lån kan afvikles over en periode 
op til 20 år, men ikke længere 
end den tekniske 
forældelsesperiode på 
installationen. 

 
 

 

 c) Ansøgninger om lån til 
projekter/tiltag, der forventes at 
forbedre de energi- og/eller 
miljømæssige forhold i kirker, 
sognehuse og præstegårde, skal 
imødekommes, hvis 
provstiudvalget har anbefalet 
ansøgningen.  

 

 

 d) Ansøgninger om lån til installering 
af alternative energikilder kan 
imødekommes, uanset om 
investeringen er økonomisk 
fordelagtig – dog altid under 
hensyntagen til balancen mellem 
provstiets samlede årlige 
indtægter og lån. 
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8.  Drøftelse af menighedsrådenes 
jordtilliggender.  
Skal vi have oplyst om indtægter og 
udgifter? 
Oversigt over tilbagemeldinger fra alle 
provstier vedlægges som bilag  
 

 

9.  Eventuelt 
 

 

10.  Næste møde: 
Torsdag den 24. juni 2021 kl. 16.00 
 

 

 
 
 
Som referent: 
Bodil Abildgaard 


